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KÉRDÉS
az Országgyűlés Elnöke részére

HELYBEN

Tisztelt Elnök Asszony !

„Magyar- Horvát határszakasz aknamentesítése” címmel a Házszabály 91 .§-a alapján kérdést
kívánok benyújtani dr. Draskovics Tibor Igazságügyi és Rendészeti Miniszter Ur részére .
A kérdésre a választ írásban kérem .

Tisztelt Miniszter Úr !

Az IRM/RFTFO/859-8/2009(1) iktatószámú a horvát — magyar határszakasz aknamentesítés e
tárgyában írt levelét megkaptam és alábbiakban reflektálok a levélben megfogalmazottakr a
illetve az aknamentesítéssel kapcsolatos egyéb történésekre .

Baranya Megyei Önkormányzat (BMÖ) Közgyűlése 2009. március 19 .-i ülésén a Baranya
Megyei Rendőr-főkapitányság (BRFK) beszámolója keretében felmerült a délszláv háború
során a Baranya-háromszögben telepített aknák megoldatlan helyzete .
A B1YIÖ Közgyű lése a 18/2009. (II. 19.) Kgy. határozatában döntötte el, hogy é1
felterjesztési jogával, és kezdeményezi a Miniszterelnök Úr intézkedését a fenti probléma
megnyugtató rendezése érdekében .
A Miniszterelnök Ur nevében a Miniszterelnöki Kabinetiroda főosztályvezetője 2009
májusában arról tájékoztatott, hogy a felterjesztést áttette az Ön által vezetett Igazságügy i
és Rendészeti Minisztériumhoz (IRM) .

Ön 2009. június 12.-én kelt levelében tájékoztatott arról, hogy a Baranya Megye i
Önkormányzat Közgyűlése (BMÖ) aknamentesítés témájában írt felterjesztésével az országo s
rendőrfő-kapitánnyal együtt egyetért .
Továbbá tájékoztatatást adott arról, hogy a horvát fél folyamatosan értesíti a magyar
társszerveket a horvát Aknamentesítési Központtól kapott adatokról . A levele szerint a
horvátok hónapokkal ezel őtt jelezték, hogy a legújabb feltárási munkák során a z
aknamező egy része Magyarbóly közigazgatási területén magyar területre is átnyúlhat .

Ön kijelentette, hogy az államhatár rendjének védelme a rend őrség, de a Magyarországon
található katonai aknák felszámolása a Honvédség feladata, ellenben az akna-felderítési
munkálatokat a katonai tűzszerész szervezet a kérelmező írásbeli kérelmére térítés
ellenében végzi.
Miniszter Ur, Ön a levelében arra bíztatta a Baranya Megyei Önkormányzatot, hogy
európai uniós alapokból pályázat útján jusson forrásokhoz a jelzett aknamentesíté s
ügyében.
A Határellenőrzési Tárcaközi Bizottság (HTB) szakértő i szintű egyeztetésére június 10 . -
én került sor az IRM-ben. Az értekezleten a BMÖ képvisel ője ragaszkodott ahhoz, hogy a
magyar államhatár aknamentesítése állami feladat, és nem a BMÖ-nak kell forrásokat találn i
ennek a feladatnak az elvégzéséhez .
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Ugyanitt a Pénzügyminisztérium (PM) képvisel ője elmondta, hogy a költségvetésbő l még
3 évig biztos nem lesz forrás az aknamentesítésre .
Az emlékeztetőben az értekezlet összefoglalójában az szerepel, hogy a BMÖ kivételével
mindenki egyetértett abban, hogy költségvetési lehetőségek hiányában az aknamentesítésre a
BMÖ - esetleg a BRFK-al illetve megfelelő horvát partnerrel – pályázzon! !

A HTB június 29.-i ülésén BMÖ képviselője megerősítette, hogy a határszakas z
aknamentesítése egyértelműen állami feladat, amelyet a BMÖ nem óhajt átvállalni . Az
Önkormányzati Minisztérium képviselője a BMÖ álláspontját megerősítette. A határ
magyar oldalán feltételezett aknák mentesítésére a Honvédelmi Minisztériumnak nincsene k
forrásai és eszközei .
Az aknamentesítés feladatára lehetséges megoldásként felmerült, hogy a horvát oldal
vizsgálja meg annak a lehetőségét, hogy a horvát oldalon zajló aknamentesítési program
keretében - Európai Uniós, vagy más pályázati forrás felhasználásával - a közös
határszakasz magyar oldalának az aknamentesítése is megtörténjen. Ellenkező esetben a
terület aknamentesítésére a magyar Kormánynak kell forrást találnia, hogy a terület
átvizsgálását a Honvédség tűzszerészei elvégezhessék, illetve az ehhez szükséges modern
kiegészítő felszereléseket beszerezhessék .
A HTB tagjai egyetértettek abban, hogy a kérdés a magyar-horvát kormányfő i találkozón
napirendre kerüljön .

Ismereteim szerint a jelzett 80 kilométeres határszakasz horvát oldalán a Horvát
Aknamentesítési Központ – nem hivatalos adatok alapján - 53 km-t derített fel (66 %) és 2 8
km-t (35 %) mentesített teljes körűen.
Magyar területen az államhatár mentén 3 .7 kilométer (5 %)!!! hosszan hajtottak végre
felderítési és mentesítési munkálatokat .

Tisztelt Miniszter Úr!

A Magyar Köztársaság államhatára rendjének fenntartása a Rendőrség feladata (1994. év i
XXXIV. Tv. A Rendőrségről), mint ahogy a határvonal és határjelek láthatóságának a
biztosítása a területnek a láthatóságot akadályozó növényzettő l való megtisztítása is (2007 .évi
LXXXIX. Tv. Az államhatárról) . Munkatársam személyes bejárás során tekintette meg a
jelzett határszakasz egyes részeit és a jelentése alapján megállapítottam, hogy a jelzet t
határszakaszon a rendőrség a határvonal és a határjelek akadályozó növényzettől való
megtisztítását nem végzi . A horvátok a maguk ütemében végzik az aknamentesítést és ebb ő l
fakadóan a terület megtisztítását is . A kontraszt sok helyen szembetűnő . A magyar oldal
elhanyagolt, nem kitisztított, lassan arborétum jellegű . Ez az állapot egyértelműen arra
vezethető vissza, hogy a határszakasz nincs akna mentesítve és senki sem meri azt kimondani ,
hogy magyar oldalon nincs akna, így dolgozni sem engedik a rendőrséget .
Véleményem szerint politikai döntés szükséges ahhoz, hogy vagy a horvátok mentesítsék a
magyar oldalt is, hiszen nem magyar katonák rakták le az aknákat, hanem a délszláv
háborúban résztvev ő felek vagy a Magyar Köztársaság felvállalja ezt a feladatot és biztosítj a
ehhez a forrást . A kérdést nem lehet megkerülni . Szerintem ezt a feladatot a magyar félnek
kell elvégezni, ha eddig nem fordultunk a horvátokhoz, akik már a határszakasz 35 %- t
mentesítették.
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Az eddigi értekezletek és az elmúlt 18 év alapján úgy látjuk a kormányon belül nincs felel őse
a feladatnak. A Kormánynak nem fontos a feladat, ha az lenne, a Kormány illetve a
kormányfő már foglalkozott volna a kérdéssel . Pedig a XXI. században Európa szívében van
egy torzó, amelynek, még ha nem is a mi hibánkból, de a részesei vagyunk . Ön a levelében
azt írja, a Rendőrség fenntartja a határszakasz rendjét és a magyar területen fellelt katona i
aknák megsemmisítése a Magyar Honvédség (MH) feladata, de az aknák felderítését már a
vonatkozó kormányrendelet (142/1999 . (IX. 8.) szerint a MH szerve csak térítés ellenébe n
végzi . A Pénzügyminisztérium képviselője fehéren-feketén kijelentette, hogy még 3 évi g
nincs forrás erre a feladatra. A tárcáknak természetesen erre nincs forrása . A kör bezárult :
Nincs pénz, tehát nincs megrendelés az aknafelderítésre, így a határszakasz nem biztonságos ,
következésképpen a rendőrség nem tudja elvégezni a törvény által el őírt határvonal és
határjelek láthatóságának érdekében szükséges növényzettisztítást sem. Az idő pedig halad
előre és így élnek az ott lakók már 18 éve.
2009 áprilisában jelezték a horvátok, hogy Magyarbóly térségében a D234 és a D236 szám ú
határjelek között az aknamező átnyúlhat magyar területre is. A jelzett magyar határszakaszon ,
amely nem több mint 300-400 méter, tudomásom szerint Kormány nem rendelte meg a
felderítést és a mentesítést a horvát fél egyértelmű jelzésére sem.

Tisztelt Miniszter Úr!

A leírtak alapfán a témával kapcsolatban kérdéseim a következ ők:

â A Magyar Köztársaság Kormánya mikor és mit szándékozik tenni annak érdekében ,
hogy ez az áldatlan állapot a baranyai határszakaszon megsz űnjön?

â Mit remélhetnek a baranyai polgárok? Mikorra várható az, hogy egy esetlege s
eltévedés nem jár együtt az életveszéllyel? Az állampolgárok biztonsága pénzkérdés -
e?

â Mikor lesz rendben a baranyai magyar-horvát zöldhatár?

â A Magyar Köztársaság Kormánya akarja-e segíteni, ha igen milyen módo n
Horvátországot az aknamentesítési feladatok mielőbbi végrehajtásában?

Pécs, 2009 . augusztus 11 .

/dr. Har tai János
országgyűlési képviselő

Baranya Megyei Önkormányzat elnöke

Tisztelettel :
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